
معاینه تعداد زیادی از بیماران در کمتر از چند 
ساعت که نشانه چشم پوش��ی پزشکان از اخلاق و 
قربانی ش��دن حریم خصوصی بیمار است موجب 
نارضایتی مردم اس��تان همدان شده است. بیماران 
همدانی وقتی برای م��داوای خود به کلینیک های 
پزش��کی مراجع��ه می کنن��د در کم��ال تعجب با 
جمعیت زیادی روبه رو می ش��وند و این س��وال در 
ذهن ش��ان  نق��ش می بندد که چطور پزش��ک در 
زمان کم حض��ورش در مطب بیش از 80-70 نفر 
را ویزی��ت خواه��د کرد. با ورود پزش��ک به مطب، 
منشی ش��روع به خواندن اس��امی بیماران کرده و 
همزم��ان چند بیمار را روان��ه مطب می کند. یکی 
از بیماران به منش��ی می گوید ببخشید امکان دارد 
من به تنهایی وارد اتاق خانم دکتر ش��وم و کسی را 
همراه من داخل نفرستید؟ اما با برخورد نامناسب 
منش��ی روبه رو می شود.  این داستان هرروزه برخی 
مطب های پزش��کی در همدان است که متأسفانه 
باعث نارضایتی مردم شده است. درحالی که بسیاری 
از پزش��کان با اختصاص وقتی مناسب، بیماران را 
به صورت انفرادی و مجزا معاینه می کنند اما برخی 
ش��هروندان در مراجعه به مطب برخی پزش��کان و 
درمانگ��ران در اقدامی نادرس��ت به صورت گروهی 
معاینه می ش��وند. در این میان، عدم رعایت حریم 
خصوصی شاید مهم ترین و نخستین  نکته ای باشد 
که درباره ویزیت گروهی بیم��اران به ذهن خطور 
می کند.  طبق مصوبه هیات دولت، متوس��ط زمان 
ویزیت برای پزشک عمومی حداقل ۱۵ دقیقه، برای 
پزش��ک متخصص حداقل ۲0 دقیقه، برای پزشک 
فوق تخصص حداقل ۲۵ دقیقه و برای روانپزشک 
حداقل ۳0 دقیقه مش��خص  شده است، یعنی یک 
پزشک متخصص می تواند به طور میانگین حداکثر ۳ 
بیمار را در یک ساعت ویزیت کند اما با مراجعه به 
مطب های مختلف سطح شهر، به ندرت می بینید که 
پزشک متخصص برای هر بیمارش ۲0 دقیقه وقت 
بگ��ذارد. یکی از بیماران در گفت وگو با مهر با بیان 
اینکه بارها برایم پیش  آمده که هنگام ویزیت توسط 
پزشک، چند نفر دیگر جز من در اتاق پزشک بوده اند، 
عنوان کرد: این نوع ویزیت در همدان اپیدمی شده 
است. وی با بیان اینکه گاهی بیمار از بیان مشکل 
نزد دیگر افراد خودداری می کند و همین امر شاید 
سبب ش��ود پزشک در تش��خیص درست بیماری 

موفق نباشد، گفت: باید حقوق بیماران رعایت شود. 
این بیمار با اش��اره به اینکه ویزیت گروهی بیش از 
همه در کلینیک ها مشاهده می شود، گفت: گاهی 
حتی ممکن است ویزیت گروهی بیماران منجر به 

انتقال بیماری شود. 
یکی دیگر از بیماران نیز با بیان اینکه شلوغ بودن 
بیش  از حد مطب برخی متخصصان آنها را مجبور 
به انجام ویزیت گروهی می کند، گفت: وقتی تعداد 
متخصصان خبره در هر منطقه به حد نیاز نباشد، 
این مشکلات وجود خواهد داشت. وی با بیان اینکه 
درست اس��ت حق بیمار در این نوع ویزیت نادیده 
گرفته می ش��ود اما باید به پزشک هم حق داد که 
قص��د دارد همه راض��ی از مطبش بی��رون بروند، 
گفت: من به شخصه موافق ویزیت گروهی بیماران 
نیستم اما به واقع گاهی چاره ای جز این نیست. در 
همین ب��اره، مدیر اداره نظارت بر درمان دانش��گاه 

علوم پزش��کی اس��تان همدان با بیان اینکه مردم 
بای��د مطالبه گر بوده و به پزش��ک متخلف مراجعه 
نکنند، گفت: نظارت ها افزای��ش می یابد تا ویزیت 
گروهی بتدریج ریش��ه کن ش��ود.  علی گودرزی با 
بیان اینکه مردم باید حقوق خود را مطالبه کنند و از 
پزشک خود بخواهند که در زمان قانونی و جداگانه 
آنها را ویزیت کند، اف��زود: ویزیت گروهی مصداق 
گران فروشی و کم فروشی است. وی با تأکید بر اینکه 
مردم باید از مراجعه به پزشکانی که ویزیت گروهی 
انجام می دهند خودداری کنند تا آنها هم رویه خود 
را تغییر دهند، گفت: طبق بررس��ی های انجام شده 
از مهم تری��ن دلای��ل رواج پدی��ده ویزیت گروهی، 
ازدحام بیماران و اصرار آنها برای ویزیت شدن است. 
گودرزی با تأکید بر اینکه نظارت ها انجام می شود اما 
در این بخش مطالبه گری مردم مهم اس��ت، گفت: 
پدیده ویزیت گروهی پزشکان نسبت به سال های 

اخیر بسیار کمتر شده و حتی وضعیت استان همدان 
نسبت به دیگر استان های کشور بهتر است. وی با 
تأکید بر اینکه نظارت های دانش��گاه علوم پزشکی 
اس��تان همدان با جدیت انجام می شود، گفت: در 
صورت مطرح کردن شکایت از سوی مردم، موضوع 
به ص��ورت جدی تر پیگیری می ش��ود. مدی��ر اداره 
نظارت بر درمان دانشگاه علوم پزشکی استان همدان 
با بیان اینکه با متخلفان با جدیت برخورد می کنیم 
اما نمی توان یک زمان قطعی برای ریشه کن شدن 
این مشکل در استان اعلام کرد، گفت: تلاش برای 
از بین بردن این پدیده تا رسیدن به نتیجه مستمر 
خواهد بود.  مدیرکل بیمه س��لامت استان همدان 
نیز در این باره با بیان اینکه افزایش مراجعه بیماران 
به کلینیک های ویژه موجب ش��ده برخی پزشکان 
متخص��ص به صورت گروه��ی بیم��اران را ویزیت 
کنند که این امر نوعی تخلف محس��وب شده و در 
صورت مش��اهده با آن برخورد خواهد ش��د، گفت: 
کلینیک های ویژه به دلیل حجم مراجعه زیاد، زمان 
لازم را برای گرفتن ش��رح حال بیماران خود لحاظ 
نمی کنند. سعید فرجی با بیان اینکه طبق توافق های 
انجام شده با دانشگاه علوم پزشکی همدان مقرر شد 
در هر ساعت ۶ تا 8 بیمار توسط پزشکان متخصص 
ویزیت ش��وند، گفت: متأسفانه برخی پزشکان این 
موض��وع را رعایت نمی کنن��د. وی گفت: اگر بیمار 
در حضور بیمار دیگری معاینه ش��ود از نظر قوانین 
و مقررات و اخلاق پزش��کی خلاف و قابل پیگیری 
اس��ت و مردم اگر اینگونه م��وارد را می بینند باید 
ب��ه اداره نظارت و معاونت بر درمان دانش��گاه  علوم 
پزشکی اطلاع دهند. مدیرکل بیمه سلامت استان 
هم��دان با تأکید بر اینکه باید از معاینه همزمان ۲ 
یا ۳ بیمار توس��ط پزش��کان متخصص خودداری 
ش��ود، گفت: ویزیت گروهی جزو تخلف پزش��کان 
محسوب می ش��ود و بیمه شدگان بیمه سلامت در 
صورت مشاهده این تخلف می توانند به اداره نظارت 
و رسیدگی به شکایات اداره کل بیمه سلامت استان 
مراجعه و موارد تخلف را اعلام کنند. با این تفاسیر 
آنچه مس��لم است مسؤولان دانشگاه علوم پزشکی 
همدان باید به فکر چاره ای برای حل این پدیده بوده 
و نظارت بهت��ری بر مطب هایی که اقدام به ویزیت 
گروهی می کنند داش��ته باشند تا شاید بیماران به 

حقوق خود دست یابند. 
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رونق صادرات و ترانزیت غیرنفتی 
در بنادر غرب هرمزگان

مدی��ر اداره بنادر و دریان��وردی بندر لنگه  از 
رش��د ۱۱۳ درصدی ترانزیت کالاهای غیرنفتی 
در این بنادر خبر داد.  قاسم عسکری نسب اظهار 
داش��ت: در ۱0 ماه نخست سال ۹۶، در مجموع 
8 میلی��ون و ۳7۶ ه��زار و 7۳۵ تن کالای نفتی 
و غیرنفت��ی در بن��ادر غرب هرم��زگان تخلیه و 
بارگی��ری ش��د.  کاپیتان عسکری نس��ب حجم 
ص��ادرات کالاهای غیرنفتی از طریق بنادر غرب 
هرمزگان طی این مدت را بیش از  ۶7۹ هزار  تن 
اعلام کرد و افزود: این حجم عملیات در مقایسه 
با میزان صادرات کالاهای غیرنفتی طی ۱0 ماه  
نخست سال گذش��ته، ۶0 درصد افزایش داشته 
اس��ت. وی در بخش دیگری از س��خنان خود از 
ترانزیت ۱۳۶ هزار و ۲0۲ تن کالاهای غیرنفتی 
در این بنادر و رش��د ۱۱۳ درصدی آن خبر داد. 
وی گفت: از ابتدای س��ال جاری تاکنون، ۲88۶ 
TEU کانتینر پر در بنادر و دریانوردی بندر لنگه 
تخلیه و بارگیری ش��ده اس��ت که در این بخش 

افزایش ۲70 درصدی به ثبت رسید.  

طرح تسهیلاتی بَهاوَر بانک آینده 
راهکاری برای توزیع عادلانه تسهیلات
طرح »بهَ��اوَر« طرحی اعتباری اس��ت که از 
شهریورماه س��ال جاری در شعب بانک آینده در 
سراسر کشور ارائه شده است. رئیس اداره اعتبارات 
خرد و متوسط بانک آینده، هدف از طرح »بهَاوَر« 
را تأمین نیازهای تس��هیلاتی مشتریان خرد، تا 
س��قف ۲ میلیارد ریال و با شرایطی ساده عنوان 
کرد. س��ارا فخریان اظهار داش��ت: بر اساس این 
طرح، عموم مش��تریان اعم از حقیقی و حقوقی 
می توانند بر اساس میانگین سپرده گذاری خود، از 
تسهیلات »بهَاوَر« با نرخ ۱8 درصد و با بازپرداخت 
۲4 یا ۳۶ ماهه بهره  مند ش��وند. وی یادآورد شد: 
طرح بهاور از ش��هریورماه س��ال جاری آغاز شده 
و ب��ا توجه به هدف این محصول مبنی بر تأمین 
خواسته ها و انتظارات اعتباری مشتریان و استقبال 
هموطنان همچن��ان ادامه دارد. گفتنی اس��ت، 
تاکنون تعداد ۲۳8۳ فقره تسهیلات بهَاوَر از سوی 
بانک آینده پرداخت ش��ده که می تواند در توزیع 
عادلانه تسهیلات در سطح جامعه و دستیابی نظام 
بانکی به استانداردهای ملی و بین المللی صنعت 

بانکداری تأثیرگذار باشد. 

خوزستانهرمزگان

شماره2388 وطنامروز سهشنبه8اسفند1396

آمادگی شبکه انتقال و فوق توزیع 
خوزستان برای پیک ۹۷

 مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان 
در جلسه بررسی وضعیت صنعت برق خوزستان 
و آمادگ��ی برای تابس��تان ۹7، ب��ا حضور معاون 
وزی��ر نی��رو در امور ب��رق و ان��رژی، مدیرعامل 
ش��رکت مدیریت ش��بکه برق ایران و اس��تاندار 
و مدیران صنعت برق اس��تان گفت: با س��رعت 
پروژه های ظرفیت سازی و توسعه ای را با اولویت 
نقاط مش��کل دار جلو می بریم.  به گزارش روابط 
عمومی شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان، 
محمود دشت بزرگ اظهار کرد: یکی از حوزه های 
مش��کل دار ما در شهرستان ش��وش بوده که در 
تابستان ۹7 پست های ۳۳/۱۳۲ کیلوولت دانیال 
و زیگ��ورات در این منطقه مورد بهره برداری قرار 
می گی��رد، همچنین ب��ا افزای��ش ۱00 مگاولت 
آمپری در پست چغازنبیل ظرفیت سازی خوبی 
در ش��بکه این منطقه انجام می ش��ود. وی ادامه 
داد: در منطقه ایذه نیز پست ۳۲/۱۳۲ کیلوولت 
آنزان را برنامه ریزی کردیم که در تابس��تان ۹7 با 
ظرفیت ۵0 مگاولت آمپر به بهره برداری می رسد. 
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان اضافه 
کرد: برای ش��هر اهواز بویژه مرکز آن که ثقل بار 
اس��ت 8 پ��روژه حیاتی را تعری��ف کردیم که در 
مجم��وع ۱۶۶0 مگاولت آمپ��ر افزایش ظرفیت 
ش��بکه و حدود ۲00 کیلومتر افزای��ش مدار در 
این شبکه را خواهیم داش��ت.  دشت بزرگ بیان 
کرد: اتصال پس��ت ۱۳۲/400 کیلوولت هاشمی 
اهواز در رینگ فوق توزیع و پست 400 کیلوولت 
پیروزان پایان تابستان ۹7 به اتمام می رسد، پست 
400 کیلوولت بقایی را نیز برنامه ریزی کرده ایم تا 
رینگ 400 کیلوولت اهواز تکمیل شود، همچنین 
خط های منتهی به پس��ت 400 کیلوولت بقایی 
و پس��ت 400 کیلوولت شهید منفردنیا را شروع 
کرده  ای��م و تکمیل خط��وط در این مجموعه ها 
در دس��تور کار اس��ت. وی گفت: پست کیانشهر 
با ظرفی��ت ۵0 مگاول��ت آمپر تابس��تان ۹7 به 
بهره برداری می رسد و ظرفیت جدید نیز در پست 
کارون اهواز پیش بینی ش��ده اس��ت. مدیرعامل 
شرکت برق منطقه ای خوزستان با اشاره به مشکل 
کمبود زمین برای احداث پس��ت در اهواز گفت: 
بیش��ترین مش��کل در حوزه کیانپارس است که 
پس��ت های این منطقه به ص��ورت تمام ظرفیت 
هستند، باید هر چه سریع تر در شمال کیانپارس 
یک قطعه زمین را برای احداث پست تملک کنیم. 

ادامهازصفحه12
داس�تانزندانرابفرمایی�د.خلاصههرطوری
ش�دهمیخواهی�دازخاطرهزندانطف�رهبروید.

]خنده[
 در زندان ترجم��ه نهج البلاغه ام را پاک نویس 
کردم. به یاد دارم آقای نوذری می گفت که دکتر تو 
علناً به زندان آمدی. به شوخی می گفت. می گفتم: 
چط��ور؟ می گفت: به خاطر اینکه تو هر روز داری 
می نویس��ی ولی تمام لحظات من باید با س��یگار 

کشیدن بگذرد.
یعنیکلترجمهنهجالبلاغهراآنجانوشتید؟

بله! 
چهسالیاززندانبیرونآمدید؟
من سال 7۹ رفتم، 8۱ آمدم.

2سال؟
آن ه��م آق��ا باعث ش��د. وقتی یک ع��ده از 
نویسندگان و شاعران به دیدن آقا می روند دوستان 
از گرفتار بودن من گفتند. آقا به آقای زم دس��تور 
می دهند ک��ه در آزادی من تلاش کند. آقای زم، 
بنیاد شهید و بسیاری از شاعران و نویسندگان و 
متفکران، همه و همه همدس��ت شدند، تیمی را 

تشکیل دادند و در آزادی ام کوشیدند.
ی�کخاط�رهایرااززبانآق�ایدکترمجتبی
رحماندوست– کهنمایندهمردمتهراندردوره
قب�لبود– ش�نیدم.بهمنمیگف�تآقایدکتر
نجفزادهبارفروشیکجلسهیکساعتهبارهبر

انقلابسال71یا72داشتند.
 بله! همین طور اس��ت. این جلس��ه برای قبل 
از زن��دان بود و توفیق داش��تم. یک کتابی به نام 
طنزسرایان ایران از مشروطه تا انقلاب نوشته بودم.

همانکتاب2جلدیمنظورتاناست؟
بله! قبلاً در ۳ جلد چاپ شد. آن موقع که گل 
آقا زنده بود و مرحوم مرتضی فرجیان سردبیر گل 

آقا و نشریات توفیق بود.
دفترمق�اممعظمرهبریدع�وتکردندونزد

ایشانرفتید؟
بنده ن��وازی کردن��د و ذره پ��روری. م��ن چند 
بار توفیق داشتم، نخس��تین بار سال 7۱ بود که 
حضوری ش��رفیاب ش��ده بودم. ب��رای چندمین 
ب��ار... چون آقا را ما در حزب جمهوری اس��لامی 
می دیدیم ولی به صورت چهره به چهره و روبه رو 
سال 7۱ به بعد بود. سال 7۱ »کتاب طنزسرایان« 
منتشر شده بود و خیلی هم سر و صدا کرده بود، 
چون نخستین کتاب در حوزه طنز و در اوج جنگ 
ب��ود. خیلی پیش ت��ر آن را به چاپ و نش��ر بنیاد 
مس��تضعفان داده بودم، ت��ا حروف چینی و چاپ 

شود ولی چند سال طول کشید. 
ازدیدارتانبارهبریبگویید.

اجازه بدهید چیزی نگویم، فقط بگویم که آقا 
وقتی آمدند و من حضوری توفیق بوسیدن ایشان 

را داشتم خیلی لذت بردم. دیدگاه هایی داشتند.
درحوزهطنز؟

در حوزه طنز و کتاب من. من هم توضیحاتی 
دادم و آقا پذیرفتند.

پسکتابراموبهموخواندهبودند؟
اصلاً من ش��گفت زده شده بودم که آقا با همه 
مش��غله ای که داشتند چطور این کتاب ۳ جلدی 
حجیم را مو به مو خوانده بودند! دیدگاه های آقا را 
به جان خریدم. این کتاب، پس از ۲۵ سال اخیراً 
توس��ط حوزه هنری خراس��ان رضوی در مشهد 

تجدید چاپ شد.
آق�اینج�فزاده!یکویژگیایدررفتارش�ما
وج�وددارد؛ویژگ�یمطایبهگونهوش�وخطبعی
کهبس�یاریمیگوین�دطیچندس�الاخیردر
رفت�اردکترنجفزادهبروزپیداکردهاس�ت.این
شوخطبعیبرنامهریزیشدهاستیانههمینگونه

روزگارمیگذرانید؟
نه! قبلاً بیشتر این اخلاق را داشتم، الآن بسیار 
کم ش��ده است. چون س��ن آدم که زیاد می شود، 
انسان بی حوصله می شود، ترش رو می شود. اتفاقاً 
الآن خیلی کاهش پیدا کرده اس��ت. الآن پسران 
من نیما، بیدل و رهی وقتی با همدیگر ش��وخی 
می کنن��د به آنه��ا تذکر می دهم. همس��رم زبان 
انگلیس��ی را تا دکترا خوانده و خواهر شهیدی از 
مراغه، آذربایجان ش��رقی اس��ت. ایشان را هم که 

عرض کردم ۲ مجله داشتند.
ش�وخطبعیرانفرمودید،مارامدام»س�نگ�

قلاب«میکنید.]خنده[
شوخ طبعی من از همان ابتدا بوده است. پدرم 
همین طور اس��ت، وقتی در محضر او می نشینیم 
هنوز شوخ طبع اس��ت. با اینکه ۱۲۵ سال از عمر 

ایشان می گذرد.
استاد!اسمفرزندانتانهمشاعرانهاست.

بله! نیما و بیدل و رهی.
چرا؟

من ادیب هس��تم دیگر. اسم بچه هایم را ادبی 
انتخاب کردم و جالب است که خانم دکتر امیر بانو 
کریمی، همسر دکتر مظاهر مصفا، صبیه مرحوم 
امیری فیروزکوهی به من می گفت: آقای نجف زاده 

چرا به نام صائب نگرفتی؟ 
چون این بزرگواران به س��بک هندی و صائب 

بسیار علاقه مند هستند.
گفتم چشم در فرصت های بعدی!

ش�مایکزندگیپرحادثهایداش�تید.بهیک
بخشیاززندگیتاندر»جنگبهخاطروطنم«که

انتشاراترسانهاردیبهشتسالهاپیشمنتشر
کرده،اش�ارهکردهای�د.چهاتفاقات�یدرزندگی
ش�ماافتادهاس�ت.مثلاًگاهیاوق�اتکتابهای
خودرامیبردیدگوش�هخیابانبساطمیکردید

ومیفروختید.
بله! همین طور است.

ازاینهمبگویید،برایماجالباست.
من همواره  زندگی پر دغدغه ای داشتم، مثلًا 
یک مدتی پول کم آورده بودم و مش��کلات مادی 
عظیمی داش��تم. هر چه کتاب داشتم به خیابان 

برای دستفروشی بردم.
درخاطرتانهستچهسالهاییبود؟

ب��ه یاد ندارم. چندین مرتبه این اتفاق افتاد. تا 
سال گذشته، الآن که ۹۶ است من تا سال 8۵ بعد 
از زندان مسافرکشی می کردم. قبل از زندان، قبل 
از 7۹ هم مسافرکش��ی می کردم. حتی یک چیز 
جالب بگویم یک عید ه��م بود که عیدی بچه ها 

را نداده بودم.
بچههایمجله؟

بچه هایی که در دفت��رم کار می کردند، مجله 
م��ردم و زندگی و بیدار. چ��ه کار کردم؟ خانه ای 
در روده��ن خریده بودم آن را فروختم که عیدی 
بچه ها را بدهم. هر چه جمع کرده بودم در راه قلم 
و ارزش های ادبیات انقلاب دادم اما یک نیم نگاه از 

سر مهر به من نشد.
حت�یازط�رفنهادهاییکهنهاده�ایانقلابی
هستند؟مثلنهادهاییکهکارآنهاادبیاتانقلاب

است.
مثل خود بنیاد ش��هید، وزارت ارش��اد یا... نه! 
هیچ ک��س مرا مورد لط��ف قرار ن��داد. مگر مقام 
عظمای ولایت ک��ه با نگاه مهرآمی��ز و معنویت 

انسانی ایشان من آزاد شدم.
غیرازمسافرکش�یوبساطکردنچهکارهایی

انجاممیدادید؟
تدری��س می کردم، همزمان در دانش��گاه های 

ایران.
یعن�یهممسافرکش�یمیکردیدهماس�تاد

دانشگاهبودید؟
بله!

شوخیکهنمیکنید؟]خنده[
نه! چاره ای نبود. الآن ۳ پسر دانشجو دارم.

الآنهمدغدغهدارید؟
دغدغه دارم چون حقوقم کم است. ۳ میلیون 

تومان حقوق می گیرم.
حقوقخیلیکمیهمنیست.

نگاه کنید بچه های من دانشجو هستند. مثل 
ما نیستند، من با دمپایی دانشگاه می رفتم، خرج 
عروس��ی ام را خ��ودم دادم، خرج ح��ج و کربلا و 
سوریه پدر و مادر را خودم دادم و آنها را به عتبات 
عالیات بردم. در عروسی  ام خودم خرج کردم، خرج 

عروسی خواهرها و برادرهایم را من  دادم.
فرزندچندمخانوادهبودید؟

فرزند هفتم.
یعنیبزرگترازشمادرخانوادههست.

یک ب��رادرم آمریکا درس خوانده اس��ت. یک 
برادر من جای دیگر بود، اینها هر دو گرفتار بودند 
و م��ن فارغ البال بودم اما بعد ک��ه ازدواج کردم و 

بچه دار شدیم زندگی ام کم کم دچار تنش شد.
مثلاینکهیکزمانیهمشماکاندیدایمجلس

شدهبودید؟
بله! سال 74 یا 7۶، دقیقاً نمی دانم، همزمان در 
روزنامه سلام و اطلاعات کار می کردم. کاندیدای 
مجلس شده بودم. شعر فروغ فرخزاد که می گوید: 
»کسی می آید که مثل هیچ کس نیست« را بالای 
پوس��تر تبلیغاتی ام زده ب��ودم و در همان روزنامه 
چاپ کرده بودم، ظرف یک هفته انتخابات خیلی 
ب��رای افراد جالب بود ک��ه یک کاندیدایی می آید 
ش��عرهای فروغ فرخ��زاد را به عنوان س��رلوحه 

تبلیغات خود قرار می دهد.
درلیستنبودید؟

نه! انفرادی بودم. به مجلس راه پیدا نکردم اما 
همین که ذائقه مردم با ش��عر فروغ ش��یرین شد 

برایم زیبا بود.
چقدررأیآوردید؟

به یاد ندارم ولی رأی خوبی آورده بودم. چطور 
شد نرفتم را از من نپرسید.

چرا؟
نمی دانم چرا کم لطفی کردند ولی من معتقد 

بودم باید می رفتم.
بعض�یوقتهاآدماحس�اسمیکنددربرخی
صحبتهایشمایکغلویایکاغراقوجوددارد.
گاهیاوقاتشماراجعبهیکسریازافرادمطلب
مینویسید،کتابهایمختلفشمارادیدهام؛این
اغراقوجوددارد.ش�ایدبای�دبگوییمایناغراق
لطفزیادش�ماومحبتزیادشماس�ت.اینغلو
درجاییریشهداردیاواقعاًآنشخصاینطورکه

مینویسید،هست؟
من ادبیات خوانده ام، ادبیات محض. طبیعت ما 
این است که ایرانی جماعت و انسان جماعت اغراق 
را داشته باشیم. یکی از نویسندگان ترکیه داستانی 

دارد، می گفت: یک نفر هر روز آگهی در مطبوعات 
می داد، مثلاً می گفتند امروز تولد آتاتورک است، 
این در روزنامه آگهی می داد که من تولد ش��ما را 
تبری��ک می گویم. بعد که این ف��رد فوت کرد هر 
کس از او چهره ای س��اخته بود که این فرد حکماً 
آدم بزرگی اس��ت. چرا؟ چون با آتاتورک دوست 
بود. اصلاً می گفتند این فرد رئیس جمهور آمریکا را 
تعیین می کند! چنین چیزی نبود، منتها همیشه 

در دید چهره ها بود.
تابهحالچندکتابمنتشرکردهاید؟

اگر نش��ریات را که منتشر می کردم و مقالات 
را کن��ار بگذاریم، اکنون که با ش��ما دارم س��خن 

می گویم ۶۲ جلد کتاب چاپ کرده ام.
یکس�ریازدوس�تانکهبرخیکارهایش�ما
راخواندهان�د-م�نازت�کوتوکش�نیدهام-
میگوین�دبعض�یازکتابهایآق�اینجفزاده

جمعآوریاستوارزشادبیندارد.
ن��ه! اینطور قض��اوت نکنید. نوش��تن کتاب، 
مخصوص��اً کتاب های تحقیقی، نی��از به این دارد 
ش��ما کتبی که در این زمینه نوشته شده و پیش 
از آن بوده، همه را مد نظر داش��ته باش��ید. مثلًا 
عروض و قافیه من. ب��دون دیدن کتاب های وزن 
ش��عر دکتر خانلری، کتاب عروض و قافیه دکتر 
حمیدی شیرازی و استادان دیگر، چگونه می توانم 
کتاب در حوزه عروض بنویس��م؟ من کم س��ن و 
سال بودم، با مرحوم استاد دکتر حمیدی شیرازی 
که آدم مغروری هم بود صحبت می کردم تعجب 
می کرد که من مثلاً درباره بحر متدارک چقدر زیبا 
نظر می دهم یا بحور مختلف. ما ۱۹ بحر در شعر 
فارس��ی به عربی داریم، من مسلط بودم و مسلط 
هس��تم، خوب کار کردم. استادان ما همه زحمت 
کشیدند؛ چه اکنونیان و چه پیشکسوتان ما همه 
بالای س��ر من - به قول ما مازندرانی ها- جا دارند 
اما من بیشتر زحمت کش��یدم، احساس و یقین 
دارم که فعالیتم بیشتر مورد لطف قاطبه شاعران، 
نویسندگان و دانشجویان زبان و ادبیات پارسی و 

عربی قرار بگیرد.
ش�عرهایش�ماراخوان�دهام،آنهاراب�هاندازه
تحقیقاتشماقوینمیدیدم.ضعیفبودنشعرها
دلیلبراینمیش�ودک�هش�عرهایتانراچاپ

نکردید؟
م��ن ش��عرهای خ��ود را گهگاه��ی در مجله 
اطلاع��ات هفتگی چاپ می کردم ولی بیش��تر به 
محقق معروف ش��دم، تا یک ش��اعر. هر از گاهی 
هنوز هم شعرهایم چاپ می شود و بعضی تعجب 

می کنند. اینها سؤال نمی کردند وقتی می نویسی 
دکت��ر محمدباق��ر نجف زاده بارف��روش )م. روجا( 
چه معنایی دارد؟ تخلص ش��اعرانه من اس��ت. از 
دیرهن��گام مه��دی زاده می دی��د و می گفت من 
احترام قائل هستم. شعرهای محلی من غوغاست! 
شعرهای پارس��ی من، غزل من، اس��م نمی برم، 
خیلی از کسانی که مدعی شعر و شاعری بودند و 
هستند به اندازه من شعر نداده اند اما من فرصت و 

مجال انعکاس کمتر داشتم.
ازش�اعرهایجواناینروزهاشعرچهکسانی

رامیخوانید؟
من تمام دفترهای ش��عری که چاپ می شود 
از زی��ر نظر می گذرانم. همه عزیز هس��تند، مورد 
احترام هستند و اینها همه عشق دارند. نمی  شود 
جلوی تولید را گرفت و مدام بگوییم مثلاً مهدی 
حمیدی ش��یرازی. هر کس��ی که قلم به دس��ت 

می گیرد گرامی است.
اگرنکتهدیگریماندهبفرمایید.

من اجازه می خواهم به نسل بعد از ما و جوانان 
بگویم بی رحمانه بخوانند، بی رحمانه بنویس��ند و 
نظام حکومتی از اینها حمایت کند اگرنه ادبیات 
ما ادبیات ترک می شود، ترکیه خط و نگارش خود 
را عوض کرد. چرا؟ چون از ادبیات عثمانی حمایت 
نکرد. ما اگر همی��ن راه را برویم ماهواره ها غالب 
می شوند، ادبیات ما تحت الشعاع قرار می گیرد. شعر 

زیبای سعدی که می گوید:
سعدی به روزگاران مهری نشسته در دل

بیرون نمی توان کرد الا به روزگاران
نگاه کنید سعدی جاودانه است، کشور سعدی 
و مولوی و فردوس��ی و حافظ نباید از میان برود. 
قدیمی ترین گلستان سعدی در موزه پکن است، 
آنجا چه کار می کند؟ یک اس��تان در چین فقط 
فارسی صحبت می کنند، امامزاده دارند و قبرهای 
آنها مث��ل قبرهای ما ایرانی ها بس��م الله الرحمن 
الرحیم دارد، مث��ل قبرهای ایرانی تولد و مرگ و 

این چیزها را با شعرهای فارسی نوشته اند.
ازآخرینکتابهایتانبگویید.

آخرین کتابی که از من منتش��ر شد کسایی 
مَروَزی است.

گزیدهآثاراو؟
نه! کامل. کسایی مروزی نخستین شاعر شیعی 

بوده است.
بله!بهپرچمدارادبیاتشیعهمعروفاست.

بله! همین طور است. انتش��ارات زوار الآن یک 
ماه اس��ت چاپ کرده اس��ت. الآن که دارم با شما 
س��خن می گویم »درباره امیرکبی��ر« و عروض و 

قافیه جدید من، در حال انتشار است.
اگرنکتهای،سخنیداریدبفرمایید.

مهرت��ان  و  ش��اگردنوازی  و  معلم ن��وازی  از 
سپاسگزارم. ایران پاینده باشد.
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